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فیلم سینمایی دو روز دیرتر گذشته از ساختار 
و تکنیک و مسائل فنی به حسب مضمون و 
لحن بیان فیلم امروز است و می تواند ممتاز 
محسوب شود. چرا که هم در انتخاب موضوع 
یعنی مسئله بسیار مهم فرزندآوری و هم در 
لحن یعنی بیان شیرین برای مخاطب جوان 
درست عمل کرده و حرف خود را می زند. این 
یک واقعیت جاری است که ایران در حال فرو 
رفتن در سیاه چاله جمعیتی عظیمی است که 
می تواند بزرگ ترین چالش سال های آینده 
این سرزمین کهن باشد. این واقعیت روزگار 
ماســت که چالش جمعیت در همه ارکان 
اجتماعی از خدمات عمومی پزشکی گرفته تا 
پیشرفت اقتصادی و قدرت نظامی را می تواند 
تحت تأثیر قرار دهد و این واقعیت تلخ فرهنگی 
است که آرام آرام صلابت پدرانه در حال افول و 
عاطفه مادرانه در حال ولخرجی در عرصه های 
بی ربطی همچون حیوانات خانگی و امثال آن 
است و اگر مدیران فرهنگی دست روی دست 
گذاشته و نظاره گر این فاجعه عظیم باشند 
دیر نخواهد بود که تعداد داروخانه ها از تعداد 
خواربارفروشی ها و تعداد مراکز فروش غذای 
حیوانات از نانوایی هــا و تعداد مراکز درمانی 
سالمندان از مهد کودک ها بیشتر شده و کهن 
مرز و بوم ایران در کهولت ناشی از بی عملی 
فرهنگی مسئولان خود گرفتار خواهد شد. 
دو روز دیرتر یک چالش اساســی است هم 
برای ســازندگانش که می خواهند موضوع 
فرزندآوری را در سینمای ایران با یک پوشش 
عفیفانه و قالب عمومی بیان کنند و هم برای 
سرمایه گذاران که چالش ورود به حوزه مسائل 
واقعی و مهم اجتماعی را آغاز کرده اند. شاید 
اگر به جای دو روز دیرتر فارابی روی یک فیلم 
اجتماعی سیاه سرمایه گذاری می کرد و روایت 
فتح روی درماندگی نئورئالیستی بعد از جنگ 
یک اثر خسته کننده خلق می کرد و یا اگر حوزه 
هنری یک کار ناظر به حوزه سلوک و بی ربط به 
وضعیت روانی امروز اجتماعی را  سرلوحه کار 
خود قرار می داد احتمالا هیچ یک از نقدهای 
منفی موجود در اتمسفر امروز سینمای ایران 

متوجه این نهادها نبود.
جای تعجب است که برخی دوستان نویسنده 
و منتقد بدون توجه به کارکرد این اثر آن را 
بی پروا و بی پرده تلقی می کنند درحالی که 
سینما همان جایی است که اتفاقا می تواند 

درجه بندی سنی داشته باشد.
ســینما همان جایی اســت کــه می تواند 
مخاطب خاص را برای بیان حرف های خود 
درنظر بگیرد. ســینما همان جایی است که 
اغلب مخاطبانش در طبقه سنی بین 20 تا 
30سال هستند، یعنی درست سنین باروری 
فرزندآوری و گروه هدف مخاطب همین فیلم 
و سینما همان جایی است که با تأثیر گذاری 
حسی عاطفی می تواند زمینه را برای پذیرش 
موضوعاتــش فراهم کند. تنها شــرط این 
موضوع همان اســت که به زبان مخاطبش 
با او وارد مخاطبه شــود. در غیراین صورت 
مخاطب بی رحم سینما عقد اخوت با هیچ 
اثری نبسته و در قبال بهایی که برای بلیت 
پرداخت می کند انتظار تماشای اثری دارد که 
استانداردهای لازم معنایی و زبان بیان روان و 

بی پروایی داشته باشد.
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روایتی از شاهنامه 
با زبان کودکانه

گفت و گو با محمد علی بصیری کارگردان انیمیشن ساعت جادویی

در جشنواره امسال ۴انیمیشن حضور دارند که با موضوعات مختلف 
کودکان را سرگرم خواهند کرد. 

یکی از این انیمیشن ها، فیلم ساعت جادویی به کارگردانی محمدعلی 

بصیری نیک است که روند تولیدش از سال 98آغاز شده است. این 
انیمیشن سبک زندگی مردم ایران در سال های ابتدایی سده ۱300را 
نمایش می دهد و نگاهی هم به واقعه مسجد گوهرشاد دارد. در این 
گفت وگو با محمدعلی بصیری درباره جزئیات این انیمیشن صحبت 

کرده ایم.

شقایق عرفی نژاد

فیلم شما پیش از این 
در جشــنواره کــودک اصفهان 
نمایش داده شــده است. با توجه 
به اینکه فیلم های شرکت کننده 
در جشنواره نباید قبلا در جایی 
نمایش داده شده باشند، ساعت 

جادویی چطور به جشنواره فجر هم راه پیدا 
کرده است؟

من در جریان این اتفاق نیســتم. فیلم از طریق 
تهیه کننده به جشنواره ارسال شده، اما حس  کنم 
از آنجایی که جشــنواره امسال اهمیت خاصی 
برای انیمیشن قائل شــده و 4انیمیشن در این 
بخش حضور دارند، به همین دلیل خواسته اند 
با بیشــتر شــدن فیلم ها، رقابت در این بخش 
جذاب تر باشد و کارها دیده شوند. اما از جزئیات 

اطلاعاتی ندارم.

انیمیشن شما با چه گروه سنی ای 
ارتباط برقرار می  کند و می  توانند مخاطبش 

باشند؟ 
به طور کلی سعی کردیم دامنه وسیعی از گروه 
مخاطبان را درنظر بگیریم. کار تم تاریخی دارد 
و تلاش ما این بود که روایت جذابی از یک واقعه 
تاریخی را نمایش دهیــم. مواردی در کار وجود 
دارد که می  تواند نظر مخاطب بزرگســال را هم 
جلب کند. تم کلی کار به ســبک زندگی ایرانی 

برمی  گردد که امروز آن را از دست داده ایم.

 در مصاحبــه ای گفته اید فیلم در 
جشنواره کودک اصفهان نتوانست با مخاطب 
ارتباط برقرار کند. در این باره بیشتر توضیح 

می  دهید؟ چه اتفاقی افتاد؟
 آنچه از رده سنی پایین بازخورد گرفتیم نشان 
می  داد آنها نتوانســته بودند با کار ارتباط برقرار 
کنند و می  گفتند مربوط به سن ما نیست. ولی 
نوجوانان توانسته بودند با فیلم رابطه برقرار کنند 

و آن را دوست داشتند.
نکته دیگری که وجود دارد این اســت که وقتی 
بچه های مدرســه به دیدن فیلم می  روند نگاه 
متفاوت تری به فیلم دارند تــا اینکه با خانواده 
آن فیلم را ببینند. وقتی کودک با خانواده فیلم 
را می  بیند اگر ســؤالی برایش پیــش بیاید، آن 
را از مادر یا پدرش می  پرســد ولی وقتی بچه ها 
به صــورت جمعــی به دیــدن فیلــم می  روند 
حواسشــان چندان به فیلم نیست و سؤالی هم 

اگر داشته باشند، کسی نیست که پاسخ دهد.

واقعه مسجد گوهرشاد اتفاق تلخ 
و خشنی است و روایتش برای کودکان کاری 
نامناسب به نظر می رســد. چه تمهیداتی 
داشــتید که چنین واقعه ای را بدون نمایش 

خشونت برای کودکان روایت کنید؟
اگر بخواهیم وقایع تاریخی را در کتاب نگه داریم 
یا فقط مستندهایی برای بزرگسالان درباره آنها 
بســازیم، هیچ وقت نمی  توانیم آنطور که باید به 
آن بپردازیم. اگر بتوانیم ایــن وقایع را با روایتی 

لطیف تر همراه با دلیل و شــرح علت 
و معلول برای کودکان تصویر کنیم، 
بچه ها خیلی زودتر بــا هویت بومی 
  خود آشنا می  شوند. در این انیمیشن 
ما تم کودکانه ای به یک واقعه تاریخی 
خشن داده ایم تا کودکان فقط متوجه 
شــوند چنین اتفاقاتی در تاریخ ما افتاده است. 
ضمن اینکه قضیه مسجد گوهرشاد فقط چاشنی 
فیلم ماست و ماجراهای زیاد دیگری هم وجود 

دارد که می  تواند برای کودکان جذاب باشد.
در مورد گوهرشاد هم بچه ها وقتی بزرگتر شدند، 
می  توانند اطلاعاتشان را بیشتر کنند و با نکات 
بیشتری در این مورد آشنا شــوند مثل همان 
اتفاقی که در مورد روایت داستان های شاهنامه 
برای کودکان می  افتد. در این مورد هم داستانی 
از شاهنامه به شکلی کودکانه روایت می  شود و 
زمانی که کودک بزرگ تر شد، می  تواند داستان 
کامل را بخواند. فکر می  کنم خود خانواده ها هم 
از این کار استقبال می  کنند، چون اطلاعاتی که 
در مورد مســائل تاریخی داریم کم است. یک 
انیمیشــن می  تواند این اطلاعات را به شــکل 

جذاب به کودکان ارائه دهد.

ســاعت جادویی با چه تکنیکی 
ساخته شده است؟

این انیمیشــن با تکنیک ســه بعدی کار شده 
است. در طول 3سال تولید، فضاسازی هایمان 
را در نرم افــزار مخصوص بازی انجــام دادیم و 
اشل کوچکی از مشهد قدیم را ساختیم. در این 
لوکیشن دوربین گذاری می  کردیم و از فضاها و 
ساختمان هایی که ساخته بودیم تصویربرداری 
می  کردیــم. بــرای حرکت شــخصیت ها و 
نورپردازی هم از نرم افزار مایا استفاده کردیم 
و بعد فضاها و شــخصیت ها را بــا هم تلفیق 

کردیم. منظر کلی کار یک کار سه بعدی است، 
اما 3 قطعه موسیقی هم داریم که برای اینکه با 
کودکان بیشــتر ارتباط برقرار کنند، از تکنیک 
دوبعدی برای ســاخت این قطعات اســتفاده 

کردیم.

این  ســاخت  فرآینــد 
انیمیشن طولانی بوده است. خودتان 

هم اشاره کردید که 3 سال زمان برده 
است. چرا اینقدر طولانی شد؟ 

علتش این اســت که کار ســختی 
بود. البته این را هم بگویم که 

مرحله تحقیق و توســعه کار 2 سال زمان برد. 
چون لازم بود تحقیقــات میدانی انجام دهیم و 
این اطلاعات جمع آوری و به یک تصویر فانتزی 
تبدیل شــد. بعد از این وارد روند تولید شدیم. 
همانطور که گفتم در این مرحله باید یک شهر را 
به شکل سه بعدی می  ساختیم که کار زمانبری 

بود.

حضور انیمیشن ها در جشنواره 
همانطور کــه خودتان هم گفتید امســال 
پررنگ بوده اســت. قبل از این هم در طول 
سال گذشته چند انیمیشن موفق داشته ایم. 
فکر می  کنید این را باید به حســاب رشد 

انیمیشن بگذاریم یا مقطعی است.
به نظرم در چند ســال گذشــته نگاه هنری به 
انیمیشن کم رنگ تر شده و به شکل صنعتی به آن 
نگاه می  شود. تولیدکننده ها و سفارش دهنده ها 
متوجه شده اند از این صنعت می  شود پول درآورد 
همانطور که در کشورهای دیگر این اتفاق افتاده 
است. وقتی یک اتفاق هنری به صنعت تبدیل 
شود شروع به رشــد و همه گیر شدن می  کند. 
علاوه بر این در ایران ما نیروهای متخصص در 
انیمیشــن زیاد داریم. هرچند متأســفانه عده 
زیادی از آنها از ایران مهاجرت کرده اند ولی اگر 
بستری فراهم شود که بتوانند در ایران فعالیت 
کنند، ایران به زودی یکی از کشورهای موفق در 

تولید انیمیشن خواهد شد.

فیلــم ظاهرا 
یکــی از گزینه های 
اکران نوروز است. 
در این باره بگویید.

البتــه اکــران خود 
نوروز نیســت، ولی 
بعــد از  مــاه رمضان 
اکــران خواهد شــد. 
هرچند زمــان دقیق 
هنوز مشخص 
نشده است.

 


